

Prof. Dr. Dr. h. c. mult. Ernst Theodor Rietschel

Ernst Theodor Rietschel, geboren 1941, war bis Mitte 2010 Präsident der Leibniz-Gemeinschaft und ist seit 2000 Mitglied der Deutschen Akademie der Naturforscher Leopoldina. Er studierte Chemie an der Ludwig-Maximilians-Universität in München und der Albert-Ludwigs-Universität Freiburg und wurde 1971 promoviert. 1978 habilitierte er sich für das Fach Biochemie. Nach einem "Post Doc" - Aufenthalt an der University of Minnesota in den USA war Ernst Theodor Rietschel von 1975 bis 1978 Wissenschaftler am Max-Planck-Institut für Immunbiologie in Freiburg. 1980 nahm er einen C4-Ruf an die Universität Lübeck und das Direktorat am Forschungsinstitut Borstel (jetzt Leibniz-Zentrum für Medizin und Biowissenschaften) an. Von 1990 bis 1994 war Rietschel Präsident des Lycée Français in Hamburg. 1994 lehnte er einen Ruf an das Robert-Koch-Institut in Berlin ab. Ernst Theodor Rietschel hat 1994 den "Ordre pour le Merite" der Republik Frankreich erhalten. 1996 wurde er mit dem Hauptpreis der Deutschen Gesellschaft für Hygiene und Mikrobiologie und 2000 durch den Senat der Stadt Berlin mit dem Aronson-Preis 1999 ausgezeichnet. Im Jahr 2010 erhielt er das Große Verdienstkreuz der Bundesrepublik Deutschland und wurde mit dem Behring-Lecture-Preis ausgezeichnet.

Ernst Theodor Rietschel, born 1941, was by mid-2010 President of the Leibniz Association and since 2000 member of the German Academy of Natural Scientists Leopoldina. He studied chemistry at the Ludwig-Maximilians University in Munich and the Albert-Ludwigs-Universität Freiburg and received his doctorate in 1971. In 1978 he qualified as a professor for biochemistry. After a "post-doc"- stay at the University of Minnesota in the USA Ernst Theodor Rietschel was from 1975 to 1978 scientists at the Max Planck Institute for Immunobiology in Freiburg. In 1980 he accepted a C4-professorship at the University of Lübeck and the Directorate at the Borstel Research Institute (now Leibniz Center for Medicine and Biosciences). From 1990 to 1994 Rietschel has been President of the Lycée Français in Hamburg. In 1994 he declined an offer to the Robert Koch Institute in Berlin. Ernst Theodor Rietschel in 1994 received the Ordre Pour le Merite "of the French Republic. In 1996 he was awarded the Grand Prize of the German Society for Hygiene and Microbiology and 2000 awarded by the Senate of Berlin with the Aronson Prize in 1999. In 2010 he received the Great Cross of Merit of the Federal Republic of Germany and was granted the Behring Lecture Award.